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امام حسين)ع(: 

از نش�انه هاى خوش�نامی و 
نيكبخت�ی، همنش�ينی ب�ا 

خردمندان است.

)گزيده تحف العقول(

»علفزار« مشكلي براي اكران ندارد
كارگردان فيلم سينمايي »علفزار« مي گويد نمايندگاني از 
قوه قضائيه اين فيلم را ديده  و اعلام كرده اند مشكلي براي 

اكران عمومي اين فيلم وجود ندارد. 
كاظم دانشي، كارگردان فیلم سینمايي »علفزار« همزمان با قرار 
گرفتن نام اين اثر در تركیب فیلم هاي اكران نوروز ۱4۰۱ به مهر 
گفت: بعد از اك��ران فیلم »علفزار« در ط��ول برگزاري چهلمین 
دوره جشنواره فیلم فجر، نمايندگاني از قوه قضائیه دوباره فیلم را 
ديدند و خوشبختانه مشكلي درباره فیلم وجود نداشت و تعاملات 
لازم را انجام داديم، البته تأكید مي كنم اعمال نظر خاصي از سوي 
قوه قضائیه ب��راي اين فیلم صورت نگرفته اس��ت. وي بیان كرد: 
خوش��بختانه فیلم دچار بحران خاصي نش��ده است و مسئولان 
قوه قضائیه همكاري لازم را با ما داشته اند. اين كارگردان توضیح 
داد: براي اك��ران نوروزي اين فیلم س��ینمايي اقدام كرده بوديم 
كه با اعلام ش��وراي صنفي اكران براي نمايش آن در س��ینماها 
آن را آماده مي كنیم، البته نس��خه اي كه براي اكران نوروزي در 
نظر گرفته مي شود، هیچ فرقي با نسخه جشنواره اي آن نخواهد 
داشت. دانش��ي در پايان درباره فعالیت هاي آتي خود گفت: در 
حال حاضر چند ايده جديد براي تولید فیلم س��ینمايي دارم كه 
آن نیز همراستا با علاقه ام به سینماي جنايي ساخته خواهد شد. 
بي شك دومین فیلمي كه جلوي دوربین مي برم نیز از روي يك 

اتفاق جنايي واقعي ساخته مي شود. 
. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

»راديو جوان« 25ساله شد
ما س�عي مي كنيم بدون تكلف با مخاطب حرف بزنيم و بين 
خبرگي و نخبگي و فضاي عمومي مردم ارتباط برقرار كنيم و 
مؤلفه هايي مثل هويت بخشي و اميدبخشي مورد نظر ماست. 
علیرض��ا مقص��ودي، مدي��ر راديو ج��وان در نشس��ت خبري 
بیست وپنجمین س��الگرد تأسیس اين ش��بكه راديويي گفت: 
در آستانه بیست وپنجمین س��الگرد تولد راديو جوان هستیم، 
رس��انه اي كه قرار بود به عنوان راديوي مخاطب محور رس��مي 
كشور نس��ل جوان را به خود جذب كند. وي اضافه كرد: در اين 
سال ها همكاران ما تلاش داش��تند راديو جوان از ساير رسانه ها 
متفاوت باشد. راديو جوان خاستگاه خیلي از اهالي رسانه است و 
خیلي از گويندگان، مجريان و برنامه سازان روزگاري را در راديو 
جوان طي كرده اند. تلاش ما اين اس��ت بدون تكلف با مخاطب 
حرف بزنیم و بین خبرگي و نخبگي و فضاي عمومي مردم ارتباط 
برقرار كنیم. مؤلفه هايي مثل هويت بخشي، امیدبخشي و توجه 

به نیروي انساني جوان هم مدنظر ماست. 
. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

 »مستطيل قرمز« 
روايت مردمي جنگ زده اما ايستاده

فيلم سينمايي »مستطيل قرمز« 
ك�ه از ام�روز اك�ران خ�ود را در 
س�ينماهاي سراسر كش�ور آغاز 
كرده، قص�ه مردم جن�گ زده اي 
اس�ت كه حاض�ر به ت�رك محل 

زندگي خود نيستند. 
به گزارش »جوان« در آستانه اكران 
ويژه فیلم س��ینمايي »مس��تطیل قرمز« به كارگرداني حسن 
و حس��ین صیدخان��ي و تهیه كنندگي زنده ياد س��یدعلیرضا 
س��جادپور از امروز در س��ینماهاي منتخب سراسر كشور، روز 
گذشته وستر اين اثر رونمايي شد. مستطیل قرمز به قلم مهدي 
نادري و مريم اشرفي روايتي واقعي از مردم جنگ زده و آواره اي 
است كه اردوگاهي تشكیل داده اند و به سختي زندگي مي كنند 
اما به هیچ قیمتي حاضر به ترك محل زندگي شان نیستند. در 
توضیح داستان اين فیلم آمده اس��ت: مردم براي نشاط روحي 
مسابقه فوتبالي برگزار مي كنند، اما در دقیقه55 به ناگاه بازي 

متوقف مي شود...!
. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

 احتمال تعطيلي خانه هنرمندان 
تا اواسط سال آينده

رئي�س ش�وراي عال�ي خان�ه هنرمن�دان از اس�تمرار 
مش�كلات اقتص�ادي اي�ن مجموع�ه هن�ري خب�ر داد. 
س�ال پيش هم در همي�ن ايام ب�ود كه خب�ري در خصوص 
تعطيل�ي اي�ن مجموعه هنري در رس�انه ها منتش�ر ش�د. 
ايرج راد، رئیس ش��وراي عالي خانه هنرمندان درباره برطرف 
ش��دن مش��كلات اقتصادي خانه هنرمندان گفت: مش��كلات 
اقتصادي خانه همچنان پابرجاس��ت. در اي��ن مدت كارمندان 
پذيرفتند با يك دوم حقوق خود كار كنن��د، فقط به اين دلیل 
كه حس تعلق به خانه و هنر داش��تند. راد اف��زود: بودجه خانه 
هنرمندان توسط شهرداري و بخش��ي هم وزارت ارشاد تأمین 
مي ش��ود. ش��هرداري مقداري به ما كمك كرد كه با اين مبلغ 
مي توانیم حقوق چند ماهه و عیدي كارمندان را پرداخت كنیم. 
به رغم تمام مشكلات، در تمام اين مدت فعالیت خانه حتي در 
فضاي مجازي هم شده است اما با اين وضعیت، احتمال تعطیلي 

آن تا اواسط سال آينده وجود دارد. 

   محمدصادق عابديني
در حال�ي كه ط�رح احي�اي »ش�وراي عالي 
س�ينما« به رياس�ت رئيس جمهور به دلايل 
متعددي با شكست مواجه شده است، وزارت 
ارشاد س�عي دارد اين بار »ش�وراي سينما« 
را در س�طح مع�اون اول رئيس جمهور ايجاد 
كند. علاقه خ�اص دولت ها براي گس�ترش 
ديوان س�الاري و پيچيده كردن روابط اداري 
و تصميم گيري تا به حال ب�ه نتيجه مطلوبي 
نرس�يده اس�ت، اما نظ�ام اداري س�نتي هر 
چه بيش�تر تلاش مي كن�د خ�ود را در قالب 
ش�وراهاي ب�دون كارك�رد بازتولي�د كن�د. 
بر اساس آمار موجود، در ايران بیش از ۱۰4شورا 
در موضوعات و عناوي��ن مختلف وجود دارد كه 
همگي از عنوان »عالي« استفاده مي كنند. مثل 
»ش��وراي عالي خرما«، »ش��وراي عالي آمار«، 
»شوراي عالي ورزش« و ش��وراي عالي سینما! 
البته برخي از اين شوراها جنبه كاركردي مهمي 
دارند، مانند »ش��وراي عالي امنی��ت ملي« كه 
عملكردشان براي كش��ور اهمیت حیاتي دارد. 
در مقابل شوراهايي هستند كه لفظ عالي دارند و 
رياست آنها هم با رئیس جمهور است، ولي كارايي 
و كاركرد آنها مشخص نیست. باز هم در اينجا بايد 

به نام شوراي عالي سینما اشاره كرد. 
   تولد شوراي عالي سينما

داستان ايجاد شوراي عالي سینما به سال ۱388 
بازمي گردد. در آن سال جواد شمقدري، مشاور 
هنري رئیس جمهور وقت كه در س��ال هاي 84 
و 88 فیلم هاي تبلیغاتي احمدي ن��ژاد را تولید 
كرده بود، پیشنهاد ايجاد ش��وراي عالي سینما 
را داد. ش��مقدري در دول��ت اول احمدي نژاد با 
صفارهرندي، وزي��ر وقت ارش��اد اختلاف نظر 
شديدي داشت. او در دولت دوم براي اينكه رابطه 
مس��تحكم خود با رئیس جمه��ور را به نمايش 
بگذارد و صرفاً در حد يك مشاور با رئیس كابینه 
در ارتباط نباشد، دو پیشنهاد مهم را اجرايي كرد؛ 
ايجاد سازمان سینمايي و ايجاد شوراي موسوم 
به »ش��وراي عالي سینما«. ش��مقدري رياست 
شوراي عالي سینما را براي رئیس جمهور كنار 
گذاش��ت و خود به عنوان نفر دوم ش��ورا مطرح 
شد. اولین جلسه اين شورا نیز در دي ماه ۱389 
برگزار شد. جلسات شورا در دولت دهم با حضور 
رئیس جمهور وقت و گلچیني از هنرمندان همسو 

با او برپا مي شد. 
براي شوراي عالي س��ینما مانند همه شوراهاي 
عالي، وظاي��ف دهن پركن در قال��ب طرح هاي 

كلي نگاشته ش��ده بود. به عنوان مثال تصويب 
سیاس��ت هاي كلان س��ینماي اي��ران، تعیین 
سازوكارهاي لازم براي اعمال مديريت هماهنگ 
منابع و امكانات ملي در عرصه س��ینما، تصويب 
برنامه هاي حمايت از تولید آثار فاخر سینمايي 
و تصويب شیوه هاي حمايت از توسعه شهرك ها، 
پرديس ها و فضاه��اي س��ینمايي از جمله اين 
وظايف بود، البت��ه اين ش��ورا كاركردهايي هم 
داش��ت، به عنوان نمونه، ش��وراي عالي سینما 
مصوبه اي داش��ت مبني خانه دار كردن بیش از 
3هزار و 5۰۰ نفر از اهالي سینما يا اختصاص يك 
بودجه دلاري براي س��ازمان سینمايي كه هیچ 
كدام از اين طرح ها و مصوبات از نوشته هاي روي 

كاغذ فراتر نرفت. 
   مرگ شوراي عالي سينما

 پس از پايان دولت دهم و روي كارآمدن دولت 
يازدهم، حجت الله ايوبي، رئیس جديد سازمان 
سینمايي توجه چنداني به رونق داشتن شوراي 
عالي سینما نش��ان نمی داد. حسن روحاني نیز 
اگرچه با هنرمن��دان ديدارهايي داش��ت، ولي 
علاقه اي ب��ه حضور در ش��وراي عالي س��ینما 
نداشت. وي حتي به جلسات شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي كه يكي از مهم ترين شوراهاي مرتبط 
با فرهنگ كشور است، نمي رفت! همین مسئله 
باعث شد به سرعت شوراي عالي سینما با افول 
مواجه ش��ود. ايوبي هم اين ش��ورا را مانند يك 
دندان لق از دهان بیرون انداخت. به اعتقاد وي 
شوراي عالي سینما يك فرزند ناقص الخلقه بود و 
براي همین در سال 95 انحلال رسمي آن را پس 

از ماه ها تعطیلي اعلام كرد. 
پس از اعلام رسمي انحلال شوراي عالي سینما، 

ش��مقدري در مصاحبه اي نیتش را از راه اندازي 
شوراي عالي سینما مبارزه با شاه نشینان سینما 
عنوان كرد و گفت: »آن زمان براي اينكه از ش��ر 
اين شاه نش��ینان رها ش��ويم )به اين معنا كه از 
شاه نشیني فاصله بگیرند نه اينكه از سینما خارج 
ش��وند( و براي ايجاد عدالت در ايجاد فرصت ها 
در سینما، نیازمند تشكیل شوراي عالي سینما 
بوديم. زماني كه اين پیشنهاد را ارائه كردم، طرح 
مورد اس��تقبال قرار گرفت و در نهايت شوراي 
عالي سینما ش��كل گرفت.« در دولت دوازدهم 
كسي سراغ راه اندازي مجدد شوراي عالي سینما 

نرفت. 
   شورا باشد اما عالي نباشد!

 با روي كار آمدن دولت سیزدهم، محمد خزاعي، 
رئیس جديد س��ازمان س��ینمايي از راه اندازي 
مجدد شوراي عالي سینما و حضور رئیس جمهور 
در جلسات آن خبر داد. اين خبر با واكنش مثبت 
رس��انه ها از جمله »جوان« روبه رو ش��د و اين 
تصور پیش آمد ك��ه راه اندازي مجدد ش��وراي 
عالي سینما مي تواند برخلاف روند گذشته باعث 
ايجاد تحول شود. بر اساس اعلام رئیس سازمان 
سینمايي، قرار بود اولین جلس��ه شوراي عالي 
سینما در آذرماه با حضور رئیس جمهور برگزار 
شد. اين جلس��ه اما برگزار نش��د. محمدمهدي 
اس��ماعیلي در دي م��اه، اين تأخیر را ناش��ي از 
مشكلات قانوني دانست. وزير ارشاد اما در نهايت 
اعلام كرد به طور كلي قید حضور رئیس دولت 
را در شوراي عالي س��ینما زده اند و براي اينكه 
ديگر درگیر حضور و عدم حضور رئیس جمهور 
نباش��ند، قید »عالي« از نام ش��ورا ح��ذف و به 
جاي آن »شوراي س��ینما« با حضور معاون اول 

رئیس جمهور تشكیل شود. 
معاون اول رئیس جمهور )رئیس(، وزير فرهنگ 
و ارشاد اس��لامي )نايب رئیس(، دو نفر از وزرا به 
انتخاب معاون اول رئیس جمهور، رئیس سازمان 
امور سینمايي و س��معي- بصري )دبیر(، دبیر 
ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي، رئیس سازمان 
صدا و سیماي جمهوري اسلامي ايران و رئیس 
سازمان تبلیغات اسلامي، هفت نفر از سینماگران 
و نمايندگان اصناف و تشكل هاي حوزه سینما 
به انتخاب وزير فرهنگ و ارش��اد اس��لامي كه 
حداقل دو نفر از آنها از بانوان خواهند بود، رئیس 
مركز مديريت حوزه علمی��ه قم و رئیس يكي از 
دانشگاه هاي دولتي هنر به انتخاب وزير فرهنگ 
و ارشاد اسلامي از جمله اعضاي »شوراي سینما« 

خواهند بود. 
تجربه شكست خورده شوراي عالي سینما نشان 
داد بدون پش��توانه قانوني نمي توان ساختاري 
مشورتي ايجاد كرد. ش��ورايي كه بازوي اجرايي 
نداشته باش��د، صرفاً به محافل دورهمي تبديل 
مي شود. در س��ینما نیز ش��ورايي كه با حضور 
رئیس جمهور تواناي��ي تخصیص بودجه و حتي 
ساخت چند واحد مسكوني را نداشت، اكنون با 
حضور معاون رئیس جمهور كاري از پیش نخواهد 
برد و حضورش صرفاً كمكي براي ارضاي حس 

ديوانسالاري دولتي است. 
چرا در اين 2۰س��ال به دنبال حضور رؤس��ای 
جمهور يا افراد تراز اول در ش��وراهای سینمايی 
بوده ايم، آن هم در حالی كه شايد اين افراد حتی 

يك بار در عمرشان به سینما هم نرفته باشند؟!

»شورا«بازي در سينما

ش��ورايي ك��ه ب��ازوي اجرايي 
نداشته باشد، صرفاً به محافل 
دورهمي تبديل مي ش��ود. هم 
اكنون شاهد شوراهايي از اين 
جنس در كش��ورهاي حاشيه 
جنوبي خليج فارس هستيم كه 
به دليل شكل نگرفتن نهادهاي 
مدني و به عنوان زينت المجالس 
تشكيل مي شوند، اما تصميم ها 
را ش��خص ديگ��ري مي گي��رد

    مصطفي شاه كرمي
تهيه كننده و مج�ري برنام�ه تلويزيوني  »ثري�ا« با تأكيد 
بر اينك�ه رس�انه اي كه ب�ه  دنب�ال عدالتخواهي نباش�د، 
رسانه نيس�ت و خط قرمز ما وارد ش�دن در موارد اجرايي 
است، مي گويد: »ثريا« هميش�ه با رويكرد عدالتخواهي و 
مبارزه با فس�اد به ساخت مس�تندهاي مختلفي در رابطه 
با ريش�ه هاي منتهي به فاصله طبقاتي، اقتصاد مقاومتي، 
ظرفيت هاي بومي استان ها و حوزه هاي ديگري مثل مدافعان 
س�لامت، فناوري و قهرمان�ان دفاعي اقدام كرده اس�ت. 
به گزارش »جوان« محس��ن مقصودي، تهیه كنن��ده و مجري 
»ثريا« روز گذشته در نشست رس��انه اي اين برنامه تلويزيوني با 
اشاره به ۱۰سالگي آن بیان كرد: »ثريا« همیشه تم عدالتخواهي و 
مبارزه با فساد را داشته و گروه برنامه ساز ما همیشه اعتقاد داشته 
است رسانه اي كه عدالتخواه نباشد، اصلًا رسانه نیست. ما درباره 
موضوعات مختلفي برنامه ساخته ايم و فاصله طبقاتي از موضوعاتي 
بود كه برنامه »ثريا« درباره آن مستندهاي مختلفي ساخته و سعي 
كرده است ريشه هاي منتهي به فاصله طبقاتي يا قوانین موجود را 
بررسي كند. وي اضافه كرد: همچنین در حوزه هاي ديگر مثل سیل 
سیستان و لرستان، كرونا، مدافعان سلامت، فناوري و قهرمانان 
دفاعي مستند س��اخته ايم. در حوزه اجتماعي يعني بي عدالتي 
و اعتیاد مستندهاي خوبي ساخته ش��ده كه »دروازه غار« از اين 
جمله اس��ت. در حوزه برون مرزي و ظرفیت ه��اي اقتصادي هم 
مستندهاي مختلفي داشته ايم، در حوزه اقتصاد مقاومتي و نمايش 
ظرفیت هاي بومي اس��تان ها نیز مس��تندهايي تولید كرده ايم. 
مقصودي درباره رويكرد »ثريا« نسبت به دولت هاي مختلف اظهار 
كرد: ما مدير خوب و بد نداريم اما عملكرد خ��وب و بد داريم. در 
همین چند ماه جلسات مختلفي با نمايندگان مجلس داشته ايم و 
بسیاري از مستندهاي ما در كمیسیون هاي مختلف پخش شده 
است. همچنان با برخي نمايندگاني كه الان وزير هستند و قبلاً با 
آنها صحبت كرده بوديم، ارتباط داريم اما نحوه اين ارتباط با حفظ 
فاصله بوده است. مجري و تهیه كننده برنامه »ثريا« ضمن ابراز اينكه 
امیدواريم رويكرد مردمي بودن رسانه ملي، عدالتخواه بودن و صريح 
بودن آن بیشتر شود، تصريح كرد: آفت برنامه هاي يك رسانه اين 
است كه عواملش در دولت حضور داشته باشند، اين باعث تعارض 
منافع مي ش��ود. ما به رغم اينكه دولت سیزدهم را داراي رويكرد 

درس��تي مي دانیم و حتي پیش��نهادهايي براي حضور در دولت 
داش��ته ايم اما فاصله خود را حفظ مي كنیم تا همچنان رسانه اي 
منتقد باشیم. خط قرمز ما اين اس��ت كه به نهادها و ارگان ها در 
زمینه مشكلات موجود پیشنهاد مي دهیم اما فاصله گذاري حفظ 
شده و به هیچ وجه وارد موارد اجرايي نشده ايم. اگر تعارض منافع 
وجود داشته باشد، كاركرد رس��انه در میان مردم از بین مي رود. 
اكثر بچه هاي ثريا مستأجر هس��تند و مثل بقیه مردم مشكلات 
را حس مي كنند. خیلي حساس هستیم از اينكه سوءاستفاده اي 
توسط بچه ها صورت نگیرد. مقصودي بیان كرد: بعد از مستندهاي 
برون مرزي يك نفر از مسئولان، هم از ما دعوت به شراكت و هم با 
كارشناسان مان ارتباط برقرار كرد كه به او گفتیم ما با پول بیت المال 
مي رويم تا براي مردم اتفاقي بیفتد نه اينكه خودمان شريك شويم. 
هدف ما اين است كه ساختارها اصلاح ش��ود نه اينكه خودمان 
لینكي براي برقراري ارتباط ش��ويم. داري��وش چیواني، مجري 
دوم برنامه نیز در سخناني گفت: تلاش اين بوده است مسائل به 
گونه اي باشد كه روي زندگي مردم اثر بگذارد. ثريا بیشتر تريبون 
مستضعفین كشور است و سعي دارد بیشتر به آنها بپردازد. طیف 
مخاطبان ثريا ما را امیدوار مي كند كه كار و تلاش كنیم و بمانیم و 
حرفمان را بزنیم. بیشترين بازخورد برنامه ها هم به كپرنشینان و 
زاغه نشینان مربوط مي شود. اين پژوهشگر درباره طرح تحول نظام 
سلامت اظهار داشت: سال 93 كه اين طرح راه اندازي شد و همه 
كشور براي آن قدم برداشت، بخش هايي از آن غیركارشناسي بود 
و ثريا به اين بخش ها پرداخت و اتفاقاً همین ها باعث توقف هايي در 
روند پخش برنامه هم شد. بعد از آن باقي برنامه ها هم به جريان 
انتقاد از اشكالات اين طرح پیوستند و اينها نشان داد ورود بهنگام 

برنامه به مسائل چقدر اثرگذار بوده است. 

در نشست عوامل رسانه اي برنامه »ثريا« مطرح شد

رسانه اى كه عدالتخواه نباشد اصلاً رسانه نيست
محسن مقصودي، مجري برنامه »ثريا«: پيشنهادهايي براي حضور در دولت داشته ايم 
اما فاصله خود را حفظ مي كنيم تا همچنان رسانه اي منتقد باشيم. اميدواريم رويكرد 

مردمي بودن، عدالتخواهي و صريح بودن رسانه ملي بيشتر شود

     تلویزیون

    بزرگداشت

پرچم هاي برافراشته در سراسر ايران به احترام نظامي گنجوي
ويژه برنامه هاي هفته بزرگداشت شاعر بزرگ ايران زمين اعلام شد

   محمدصادق عابديني
در هفته بزرگداشت حكيم نظامي گنجوي، شاعر سخنور ايراني، 
پرچم هاي نظامي در ش�هرهاي مختلف برافراشته مي شود. 
محمود شالويي، دس��تیار وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي و مسئول 
ستاد برگزاري بزرگداشت حكیم نظامي گنجوي در نشست رسانه اي 
اين رويداد فرهنگي گف��ت: »موضوع نظامي يك��ي از مهم ترين 
موضوعات فرهنگ و ادب است. او شاعر شناخته شده اي در ايران، 
جهان اسلام و سرتاسر جهان به شمار مي آيد. كمتر شخصي است با 
آثار او از اشعار، حكايت و قصه آشنا نباشد يا اسم »لیلي و مجنون«، 
»خسرو و شیرين« و »شیرين و فرهاد« را به ياد نداشته باشد، اما از 
احوال سراينده اين حكايت ها و ابیات شیرين آنچنان كه لازم است 
اطلاعاتي براي مخاطبان وجود ندارد.« شالويي با اشاره به نامگذاري 
روز 2۱ اسفند به نام »نظامي گنجوي« بیان داشت: »اسم اين شاعر 
در تقويم فرهنگي و رسمي ثبت شده ولي برنامه مهمي به آن صورت 
كه بايد براي نظامي تدارك ديده نشده است كه براي مفاخر ديگر 
برنامه هايي برپا مي شود.« وي درباره برنامه هاي هفته بزرگداشت 
مقام نظامي گنجوي توضی��ح داد: »براي يك هفت��ه برنامه هاي 
متعددي در موضوعات مختلف در نظر گرفته ايم. اين بزرگداشت 
فقط داخلي نیست و اين گرامیداشت در تمام كشورهايي كه ايران 
در آن نمايندگي و رايزن فرهنگي دارد اجرا خواهد شد. همچنین 
از شنبه 2۱ اسفند تا پايان اين ماه در تمام شهرهاي بزرگ و كوچك 
برنامه هاي مختلفي را در اين راس��تا ش��اهديم. دولت سیزدهم 
علاوه  بر مأموريت هاي مهم��ي كه در زمینه اقتصاد و معیش��ت 
دارد، به فرهنگ و هنر نگاه ويژه اي كرده است و مي توان به بازديد 

رئیس جمهور رئیسي از موزه هنرهاي معاصر و ملاقات با چهره ها 
و حمايت از هنرمندان هنرهاي تجس��مي اش��اره كرد.« شالويي 
همچنین از برگزاري مراسم هاي ويژه از سوي سفارتخانه هاي ايران 
در سراسر جهان به مناسبت بزرگداشت نظامي گنجوي خبر داد.  
امیر عبدالحسیني، دبیر ستاد بزرگداشت حكیم نظامي گنجوي نیز 
گفت: »برافراشته شدن پرچم حكیم نظامي بر فراز برج آزادي در 
كنار پرچم ايران، برافراشته شدن پرچم در فضاهاي شهر مناسب در 
مراكز استاني و همچنین در رايزني هاي فرهنگي ايران در خارج از 
كشور اتفاق مي افتد. برنامه هاي متعددي براي پخش از رسانه ملي 
آماده سازي شده است. در صفحه اينستاگرام »خسرو و شیرين« 
نظامي خواني را به  روايت مش��اهیر ادبیات خواهیم داشت. ماكت 
مجسمه حكیم نظامي توسط نادر قشقايي آماده شده است كه در 
هفته بزرگداشت رونمايي مي شود تا مجسمه آن سال آينده در يك 
فضاي مناسب نصب شود. طراحي بازي براي كودك و نوجوان بر 

اساس »هفت پیكر« را نیز داريم.«

  گردشگری

وزير ميراث  فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي:
قطب بندي دوگانه ايراني و اسلامي نداريم

  سيدمرتضي ذاكر
وزير ميراث فرهنگي، گردش�گري و صنايع دس�تي با اش�اره به 
اينك�ه ايرانيان در ط�ول تاريخ عف�ت، حجاب و وقار داش�تند 
كه ديگران آن را نداش�تند، مي گويد: دوگانه ايراني و اس�لامي 
نداريم، قبل از اس�لام و بعد از اس�لام فرقي ن�دارد. اين دوره ها 
يك رش�ته تمدني اس�ت و باي�د زير مي�ز قطب بن�دي بزنيم. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي و اطلاع رس��اني وزارت 
میراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي، سیدعزت الله ضرغامي 
در همايش »به استقبال نوروز« گفت: برخي تقسیم بندي هاي ملي 
و جهاني كه انجام شده است، به دلیل اختصاص سهمیه يونسكو براي 
ثبت آثار تاريخي كشورهاست. از نظر ما بسیاري از پايگاه هاي ملي  
كشور چیزي كمتر از پايگاه هاي جهاني ندارند. بسیاري از پايگاه هايي 
كه مديريت مي كنی��د، ارزش ثبت جهاني دارن��د، همه جزو حوزه 
تمدني ماست و ما وظیفه معرفي آنها را به جهانیان داريم. ضرغامي 
اظهار داشت: ما همه حرف هاي حس��اب را مي توانیم هنگام بازديد 

مخاطب از يك اثر تاريخي بیان كنیم. اگر درست برنامه ريزي كرده 
باشیم، همه حرف هاي خوب درباره ملت را مي توان به بازديدكننده 
اين آثار تاريخي بیان ك��رد. وي افزود: ما دوگانه ايراني و اس��لامي 
نداريم. قبل از اسلام و بعد از اسلام فرقي ندارد. اينها يك رشته تمدني 
است، وقتي مردم براي بازديد مي آيند فرصت خوبي داريد و در درجه 
اول وظیفه ملي  و در درجه دوم وظیفه ديني و انقلابي ش��ما ايجاب 
مي كند حرف هاي خود را به مردم بگويید.  میراث فرهنگي ملموس 
يك زمینه است، آنچه اهمیت دارد میراث ناملموس است، به  عنوان 
مثال همین جمله »گفتار نیك، پندار نیك و كردار نیك« بسیار مهم 
است و تفسیر آياتي از قرآن كريم نیز بیانگر همین حرف است. بايد 

زير میز قطب بندي بزنیم. 
ضرغامي گفت: بعد از انقلاب ادبیات بسیاري از بخش هاي فرهنگي 
و  تاريخي كه مرب��وط به ايران بود، عوض كردي��م و جايگزين خوبي 
براي آن پیدا نكرديم، به طوري  كه با اين ادبیات نه مكتب اس��لامي 
را جا انداختیم و نه ادبیاتي كه در فرهنگ ايراني بود، معرفي كرديم. 
ايرانیان در طول تاريخ عفت، حجاب و وقار داشتند كه ديگران آن را 
نداشتند و اين موضوع در آثار باستاني ما به خوبي مشهود است. هر چه 
در فرهنگ ايران است، بايد درست تبیین كنیم. وزير میراث فرهنگي، 
گردشگري و صنايع دستي با تأكید بر اينكه اگر مناطقي قرمز اعلام 
شد، محدوديت هايي را بر اساس قانون اجرا مي كنیم، اظهار داشت: 
در ايام نوروز آثار تاريخي ب��ا بازديدكنندگان زيادي روبه رو اس��ت. 
همه نوع گردشگري در ايام نوروز مهم اس��ت، اما حوزه گردشگري 
فرهنگي و  تاريخي ستون خیمه گردشگري است. قوام وزارتخانه به 

میراث فرهنگي است، پس بايد حق آن را ادا كنیم. 

   کتاب

»من دعا مي كنم تو آمين بگو« منتشر شد
كت�اب »من دع�ا مي كنم ت�و آمين بگ�و« روايت هايي از س�بك 
زندگ�ي و فعاليت ه�اي فرهنگ�ي تربيتي ش�هيد مداف�ع حرم 
علي اكبر عربي توس�ط انتش�ارات ش�هيد كاظمي منتش�ر شد. 
شهید عربي متولد تیر ماه سال ۱355 است و سابقه فرماندهي گردان 
بیت المقدس لشكر ۱7 علي بن ابیطالب)ع( قم و همچنین فرماندهي 
پايگاه بس��یج ش��هید زين الدين  را در كارنامه دارد. او ۱5دي ماه سال 
۱394 به سوريه رفت و هنگام ش��هادت، جانشین فرماندهي گردان3 
امام حسین)ع( لش��كر۱7 بود. كتاب »من دعا مي كنم تو آمین بگو« 
روايت هايي از سبك زندگي و سبك فرهنگي تربیتي اين شهید عزيز 

است كه در چهار فصل به به رشته تحرير درآمده است. 
فصل اول كتاب روايت هايي از خانواده و دوستان شهید است اما فصل 
دوم كتاب كمي خاص تر است. يكي از ويژگي هاي شاخص شهید عربي 
اين بود كه در زمان حیات دنیايي اش فرماندهي پايگاه بسیج را به عهده 
داشت و با رويكرد فرهنگي و تربیتي خاصي جوانان بسیاري از منطقه 
پرديسان قم را به پايگاه بسیج و مس��جد علاقه مند و جذب كرده بود. 
فصل سوم كتاب درباره س��فر اربعین اين شهید در سال 94 است و در 
فصل چهارم كتاب نیز به ماجراي اعزام شهید علي اكبر عربي و شهادتش 

در سوريه پرداخته شده است. 
»من دعا مي كنم تو آمین بگو« در قطع رقعي و۱68 صفحه به قلم مسعود 
مختاري و توسط انتشارات شهید كاظمي منتشر شده است. علاقه مندان 
جهت تهیه كتاب مي توانند از طريق سايت رسمي انتشارات شهیدكاظمي 
به آدرس )https://nashreshahidkazemi. ir( يا ارسال نام كتاب 

به سامانه پیام كوتاه 3۰۰۰۱4۱44۱ اين اثر را تهیه كنند. 

مصطفي محمدي     دیده بان

رئيس جمهور وقت نكرد به شوراي عالي سينما برود، اسم شورا از »عالي« خالي شد


